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روزنامه خراسان           رتبه 4 نشریات کشوری

وطن امروز- عباسعلی کدخدایی در مصاحبه  •
با این روزنامه گفت: »عده ای در هر انتخابات دایم 
الثبت نام هستند. همین حالا 50 نفر قصد ثبت نام 
خود را اعلام کرده اند. عقل سلیم قبول نمی کند 
کسی که مشرف به موت اســت، کاندیدا شــود... 
ــورای نگهبان برنامه داوطلبان را هم بررسی  ش

خواهد کرد.«
ابتکار- محمدعلی وکیلی در یادداشتی به یکی  •

از علل فعالیت های رسانه ای اخیر موسوی خوئینی 
ــلاح طلبان با انحلال  ها پرداخت و نوشت: »اص
نهادهای تصمیم گیر خود و عدم اقبال به هرگونه 
سازمان یافتگی، راه را بر انشقاق و تشتتِ بی مهار باز 
کردند. جریان اصلاح طلب اکنون در غیبتِ نهادها و 
با بحران مقبولیتِ نمادهایش، گرفتار بحران رهبری 
شده است. در چنین فضایی ممکن است خوئینی ها 
به میدان بیاید تا خلأ رهبری جریان اصلاحات را پر 
کند و رهبری جبهه اصلاحات  یا قرائتی از اصلاح 

طلبان را بر عهده بگیرد.«
آرمان ملی-  سید جمال هادیان کارشناس رسانه  •

در سرمقاله این روزنامه با عنوان »تغییر پایتخت 
مبنای کارشناسی دارد« نوشت: »اشتباه بزرگی 
که برخی از دولتمردان گذشته بر آن پافشاری 
می کردند و بسیاری از دولتمردان فعلی نیز بر آن 
اصــرار می ورزند آن است که تصور می کنند مرکز 
سیاسی یعنی بزرگ ترین و شلوغ ترین شهر هر 
کشور. همین طرز تفکر سبب شده است که تهران 
علاوه بر آن که مرکز سیاسی ایران است، بزرگ ترین 
مرکز اقتصادی تجاری، صنعتی تولیدی، آموزشی 
دانشگاهی، فرهنگی هنری، رفاهی خدماتی و 
بالاخره بزرگ ترین مرکز جمعیتی ایران نیز به شمار 
آید. این انطباق نادرست، همراه با جاذبه های کاذب 
شغلی و علاقه برای دستیابی به امکانات رفاهی و 
تفریحی، مردم را از سراسر ایران به این نقطه روانه 

کرده است.«
شرق- عباس عبدی در مصاحبه با این روزنامه،  •

ــاره انتخابات آمریکا گفت: »هنوز هم ترامپ  درب
رأی درخور توجه ثابتی دارد که با این همه دروغ، 
دغل بازی و لجن پراکنی این حداقل آرایش تکان 
نمی خورد. مطمئنا جامعه آمریکا به وضعیت دوقطبی 
خطرناکی رسیده که به هر حال اتفاقی نبوده و حتما 
در بطن جامعه ایالات متحده تحولاتی رخ داده که به 
این جا رسیده است. این را باید صاحب نظران آشنا به 

جامعه آمریکایی توضیح دهند.«     

رویداد۲4 نوشت: حجت الاسلام والمسلمین  •
جامعه  سخنگوی  مــقــدم  مصباحی  غلامرضا 
روحانیت مبارز در خصوص احتمال حمایت بخشی 
از اصولگرایان از برخی چهره های سیاسی اظهار 
کرد: به هیچ عنوان هیچ فردی در جامعه روحانیت 
مبارز به عنوان گزینه انتخابات 1400 مطرح نشده 
است. وی دربــاره کاندیداتوری علی لاریجانی و 
حمایت جامعه روحانیت مبارز گفت: هنوز خیلی 

زود است که درباره انتخابات صحبت کنیم.
تابناک نوشت: بر اساس سرشماری سال 95  •

مرکز آمار، بیشترین درصد خانوار های اجاره نشین 
به ترتیب به استان های تهران با 43.5 درصد، 
البرز با 41 درصد، قم 39.3 درصد، کرمانشاه 
35.2 درصد و خراسان رضوی با 34.2 درصد 
تعلق داشته است. کمترین تعداد اجاره نشین ها 
نیز در استان های اردبیل با 19.4 درصد، گلستان 
21.1 درصد، خراسان جنوبی و آذربایجان شرقی 
هر کدام 21.4 درصد و چهارمحال و بختیاری با 
21.8 درصد ساکن بوده اند. در آبان 90 از تعداد 
21 میلیون و 49 هــزار و 934 خــانــوار، 26.6 
درصد خانوار ها اجاره نشین بوده اند. مقایسه بین 
دو سرشماری سال های 90 با 95 نشان می دهد 
که خانوار های اجاره نشین از 26.7 درصد در کل 
کشور در سال 90 به 30.7 درصد در سال 95 

افزایش یافته است.
 افــکــار نیوز نــوشــت: مجید نامجومطلق و  •

دروازه بــــان  و  سرمربی  حسینی  سیدحسین 
استقلال، امروز در نشست خبری قبل از بازی با 
پاختاکور پاسخ گوی خبرنگاران شدند. در این 
از  از خبرنگاران قطری حاضر  کنفرانس یکی 
سرمربی استقلال سوالی در خصوص احتمال 
جدایی چند بازیکن این تیم در صــورت داشتن 
پیشنهاد خارجی پرسید و در این ســوال از واژه 
مجعول »خلیج« استفاده کرد که بلافاصله مدیر 
رسانه ای استقلال با تصحیح این مورد اعلام کرد 

نام درست، »خلیج فارس« است. 

رئیس جمهور با اشاره به این که آمریکا در سه 
سال اخیر 150 میلیارد دلار به کشور لطمه 
ــردم می خواهند لعن و  زده، گفت که اگــر م
نفرین کنند، آدرس آن »واشنگتن دی سی، کاخ 
سفید است« و کسی آدرس اشتباهی ندهد. 
این سخنان رئیس جمهور اما  با واکنش هایی 
نیز همراه شد و بسیاری با اشاره به این که این 
سخنان به نوعی پالس مثبت به دشمن برای 
امیدوار شدن به ادامه تحریم های شان است، 

به انتقاد از سخنان دکتر روحانی پرداختند.

در طول تاریخ شاهد این میزان توحش کاخ 	 
سفید نبوده ایم 

ــلام حسن  روحانی روز گذشته و  حجت الاس
در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا، با اشاره به 
اقدامات خصمانه آمریکا علیه مردم کشورمان 
اظهار کرد: »آمریکایی ها به تازگی اعلام کردند 
ــا میلیارد دلار به ایـــران لطمه زدیــم.  که ده ه
ــرض ســال هــای 97، 98 و 99 حداقل  در ع
150میلیارد دلار به کشور لطمه زدند. با تحریم 
غلط و غیرقانونی و بی جا و ضدانسانی و عملیات 
تروریستی، جلوی دارو و درمان و مواد غذایی را 
گرفتند آن ها آدم هایی هستند که هیچ وقت ما در 
تاریخ، کاخ سفید را با این توحش ندیده بودیم. 
بزرگ ترین توحش را انجام دادند.« به گزارش 
ایرنا رئیس جمهور روحانی ادامه داد: »آقایی که 
اسمش وزیر خارجه است ولی وزیر جنایات است 
با افتخار می گوید که ما 70 میلیارد جلوی منابع 
ایران را گرفتیم. نگذاشتیم در اختیار ایران قرار 
گیرد به دشمنی با ملت ایــران و ضربه به ایران 

افتخار می کنیم، پس فردا دیدیم آمدند افتخار 
کردند که ما پنج میلیارد دلار ایران از صندوق 
داشت می گرفت از آی ام اف که آمریکا مانع شد 

اگر گرفته بودیم صرف دارو و درمان می شد.«

آدرس تمام فشارها و مشکلات بر مردم، کاخ 	 
سفید است

ــلام روحانی در بخش دیگری از  حجت الاس
سخنان خود، دلیل اصلی مشکلات کشور را 
فشارهای خارجی دانست و گفت: »مردم برای 
کمبود و مشکلات در کشور اگر می خواهند لعن 
و نفرین کنند، آدرسش کاخ سفید در واشنگتن 
اســت. آدرس اشتباه کسی به آن ها ندهد. 
عده ای به خاطر منافع غلط گروهی و باندی به 
مردم آدرس غلط ندهند. آدرس صحیح تمام 
جنایات و فشار بر مردم عزیز ایران واشنگتن 
دی سی، کاخ سفید است و آن هایی که داخل 
این ساختمان هستند، این همه جنایات علیه 
ملت ایران روا داشته اند و شما می بینید هر روز 
فشار و مشکلات است«. رئیس جمهور افزود: 

»مردم می بایست در این سال ها زندگی خیلی 
راحــت تــری می داشتند می بایست اجناس 
به مراتب ارزان تر می بود، می بایست دلار به 
قیمت معقولش می بــود، تمام ایــن جنایات 
پای کاخ سفید است. جمهوری اسلامی پای 
عهدش باقی مانده است. یک جانبه پای همه 
مقررات مانده است. حالا یک وقتی بود حرف 
حقی می زدیم دو سه تا کشور از ما حمایت 
می کردند اما امروز فقط دو سه کشور از آمریکا 
حمایت می کنند.« وی ادامــه داد: »ما لعن و 
نفرین و کینه مان را با آدرس صحیح و درست 
بفرستیم آن کسی که جنایتکار اســت، کاخ 
نشین کاخ سفید است، منشأ تمام مشکلات 
مردم از صهیونیست، ارتجاع و تندروی های 
آمریکاست، امروز فرمانده این کار در آمریکاست 

و دارد علیه مردم ایران جنایت می کند.«

واکنش های توئیتری 	 
این سخنان رئیس جمهور  با واکنش هایی 
نیز در فضای مجازی همراه شد و بسیاری از 

کاربران توئیتری با بیان این که بخش زیادی از 
مشکلات کشور محصول ناکارآمدی مدیران 
و مسئولان است به انتقاد از سخنان رئیس 

جمهور پرداختند که در ادامه می خوانید:
*   روحانی در حالی میگه که »مردم اگر لعن 
و نفرین دارند برای گرانی اجناس، آدرسش 
آمریکاست« که ســال 92 گفته بــود، »شرم 
نمی کنید که هر روز دست در جیب مردم می 
کنید، نمی توان تمام ناکارآمدی ها را پای 

تحریم نوشت«.
*عزت ا... ضرغامی هم در توئیتی نوشت: وضع 
مردم خوب نیست. قبول! لعن و نفرین مان را 
باید به آمریکا بکنیم. قبول! اما سوال از رئیس 
جمهور این است که در این شرایط، اعتراف به 
این دو گزاره، بیشتر امیدوار کردن آمریکا به 

ادامه تحریم هاست یا حل مشکل مردم؟!
* به روحانی باید حق داد. واقعا شرایط دولت 
روحانی از سال 92 تا حالا کلی فرق کرده. اگه 
اون موقع تحریم بــود، الان جنگ اقتصادیه و 

آمریکا با تمام قدرت داره به ایران فشار میاره.
*می خوام یه نامه حاوی لعن و نفرین و چند تا 
فحش بنویسم و به آدرس »واشنگتن دی سی، 
کاخ سفید« ارسال کنم. هرکی نامه داره بگه 

که هزینه پست سرشکن بشه...
*عملکرد دولــت تعریفی  نــدارد ولی کشور 
هم واقعا هیچ وقت در چنین شرایط تحریمی 

نبوده است.
*پمپئو میگه ما جلوی 70 میلیارد دلار از منابع 
رو گرفتیم،  روحانی میگه 150 میلیارد دلار 
بوده! الان دقیقا چقدر جلوی منابع مارو گرفتن ؟

واکنش ها به آدرس روحانی برای لعن کاخ سفید 
رئیس جمهور با اشاره به این که تمامی مشکلات و فشارها از سوی آمریکایی ها ست، از مردم خواست که لعن و نفرینشان را به »واشنگتن 

دی سی، کاخ سفید« بفرستند 

ویژه های خراسان  

توئیت سیاسی

فرید مدرسی

@faridmodaresi  

ضربه ای که امروز #حسین_شریعتمداری 
بــه وحـــدت اســتــراتــژیــک تشیع، اتحاد 
مستحکم تهران و نجف و روابط صمیمانه 
ایران و عراق زد؛ هیچ کس تاحالا نزده بود. 
او به میراث سردار قاسم سلیمانی آسیب 
رساند. شریعتمداری کاری کرد که سال ها 
آمریکا  به دنبال آن بوده و هست؛ البته با 

تدبیر بزرگان ترمیم می شود.

بااشاره به توانایی ایران در تولید تجهیزات دفاعی مورد نیاز 

جانشین فرمانده ارتش: تجهیزاتمان عاریتی نیست 
رئیس جمهور ونزوئلا: به همکاری نظامی با ایران ادامه می دهیم

هــادی محمدی – کمتر از سه هفته دیگر محدودیت های 
تسلیحاتی ایــران بر اســاس قطعنامه 2231 پایان می یابد و 
همزمان فشارهای آمریکا بــرای جلوگیری از همکاری های 
نظامی ایــران و دیگر کشورها نیز شدت می گیرد، به ویژه که 
آمریکا در ماه گذشته در یک نبرد دیپلماتیک برای تمدید این 
محدودیت ها علیه ایران در شورای امنیت هم شکست خورده 
است. با این حال، همین الان یک رزمایش نظامی سطح بالا در 
شمال دریای خزر در خاک و آب های روسیه برگزار می شود که با 
عنوان رزمایش قفقاز 2020 نیروهای ایرانی هم در آن مشارکت 
دارند. از سوی دیگر نیکولاس مادورو رئیس جمهور ونزوئلا که 
چالش های بزرگی با ایالات متحده دارد، در سخنانی تصریح 
کرده که این کشور همزمان با تلاش ها برای پیشبرد سیستم 
تسلیحاتی خود، به همکاری نظامی با ایران، روسیه و چین ادامه 
می دهد. وی همچنین در مراسم یادبود پانزدهمین سالگرد 
عملیات فرماندهی استراتژیک ونزوئلا گفت که این کشور در 
حال برنامه ریزی برای تولید سلاح های بومی خود است و شورای 

ویژه علمی و نظامی نیز برای این هدف مشخص تشکیل می شود. 
مادورو تاکید کرد: »هر آن چه برای تولید سیستم تسلیحاتی بومی 
خودمان به آن نیاز داریم، در اختیار ماست و همزمان به همکاری 
با روسیه، چین، کوبا، ایران و تمامی جهان ادامه می دهیم و از 
آن ها کمک های علمی، تکنولوژیک، مسائل مربوط به سلاح و 
قطعا استراتژیک دریافت می کنیم ولی باید به سمت استقلال 

حرکت کنیم«.

برگزاری رزمایش مرکب با کشورهای دیگر تا پایان سال	 
از سوی دیگر، امیر دریادار خانزادی، فرمانده نیروی دریایی 
ارتش در یک مصاحبه تلویزیونی با بیان این که آب های تحت 
حاکمیت ایران از امنیت بالایی برخوردار است و هر سیگنالی از 
یک شناور دریافت می شود، حتی نام فرمانده شناور و این که چه 
دوره ای را طی کرده و چه خصوصیات اخلاقی دارد، در بانک 
های اطلاعاتی ما وجود دارد، اظهار کرد: »هم اینک رزمایش 
قفقاز 2020 در جریان است که تعدادی از کشورهای جهان 

در آن حضور دارند و ما نیز حضور داریم که در بخش دریایی آن 
در دریای خزر دو ناو موشک انداز ما در آن حضور دارند. ضمن 
این که برای پایان سال هم در نظر داریم که یک رزمایش مرکب 

دریایی با حضور کشورهای دیگر برگزار کنیم.«

جانشین فرمانده ارتش: تجهیزاتمان عاریتی نیست	 
امیر سرتیپ دادرس جانشین فرمانده کل ارتش نیز با بیان این 
که اگر تحریم ها نبود، ما به مرحله اراده و تدبیر نمی رسیدیم و 
شاهد پیروزی های بزرگ امروز نبودیم، گفت: »اگرچه ما امروز 
اف 35 نداریم، اما تجهیزاتمان عاریتی نیست و ما عامل قدرت 
های بزرگ در منطقه نیستیم. وی ادامه داد: امروز تجهیزات ایران 
استیجاری و خریداری شده از دیگران نیست. این پیشرفت ها 
نتیجه ایستادگی و مقاومت و تحریم های دشمنان است زیرا به 
دلیل تحریم تسلیحاتی ایران مجبور شدیم خودمان تسلیحات 

مورد نیاز را تولید کنیم.«
جانشین فرمانده کل ارتش با بیان این که در نیروی زمینی آن چه 
را نیاز داریم، تولید می کنیم، افزود: »تانک، توپ، بالگرد، موشک 
های زمین به زمین و موشک های کوتاه برد را در داخل می سازیم. 
در نیروی هوایی ما جت تمام ایرانی را ساختیم و در حوزه پهپاد نه 
تنها از دنیا عقب نیستیم بلکه به دستاوردهایی در این زمینه دست 
یافتیم که گفتن آن ممکن است به مصلحت نباشد و در مجموع 
تجهیزات مدرنی داریم که شاید در برخی حوزه ها از سطح دنیا نیز 
بالاتر باشد و از همه مهم تر این که هدایت آن بر عهده خودمان است.

مذاکرات وزیر خارجه عراق درتهران 
روحانی: خروج آمریکا از منطقه، وظیفه هر کشوری است که آمریکا در آن حضور دارد 

رئیس جمهور کشورمان در دیدار با وزیر خارجه عراق بر ضرورت 
تسریع در اجرای توافقات دو جانبه تاکید و اعلام کرد که حضور 
نیروهای مسلح آمریکایی را به ضرر امنیت و ثبات منطقه می دانیم. 
»فواد حسین«، وزیر امور خارجه عراق در سفر دو روزه خود به تهران، 
پس از دیــدار با محمد جواد ظریف وزیر امورخارجه کشورمان، 
روزگذشته با حجت الاسلام روحانی رئیس جمهور کشورمان دیدار 
کرد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، دکتر روحانی 
در این دیدار با بیان این که ما همیشه نظر خود را به صورت واضح 
و آشکار در مواضع سیاسی خودمان اعلام کرده ایم، تأکید کرد: 

»حضور نیروهای مسلح آمریکا در منطقه... را به ضرر امنیت و ثبات 
منطقه می دانیم«. دکتر روحانی در ادامه با تأکید بر این که تلاش 
برای خروج آمریکا در منطقه نه وظیفه ما بلکه وظیفه هر کشوری است 
که آمریکایی ها در آن حضور دارند، اظهار کرد: »آن چه را مجلس 
عراق و نمایندگان مردم این کشور در این زمینه تصویب کرده اند، گام 
مثبتی می دانیم که مورد احترام ملت عراق و مورد حمایت ماست«.

شوخی ظریف با وزیر خارجه عراق	 
در این میان  یک خبرنگار حوزه سیاست خارجی در توئیتر خود 

نوشت: »در قسمتی از دیدار فواد حسین وزیر خارجه عراق نکته 
ای می گوید )احتمالا رسیدن به خیر خودمون( و ظریف با خنده 
به فارسی می گوید: »شما میرید آمریکا، ما میریم روسیه« و وزیر 

خارجه عراق می خندد.«

مراجعه حضوری مردم به 
ادارات محدودتر شد

 یک مسئول مهم دولتی در پاسخ به گزارش های
ــاره رعــایــت نــشــدن دقــیــق اصــول  ــ  رســیــده درب
بهداشتی در برخی ادارات و سازمان های دولتی، 
از مدیران اجرایی خواسته است به گونه ای برنامه 
ریزی کنند که تا حد امکان خدمات مورد نیاز 
ارباب رجوع به صورت الکترونیکی یا از طریق 
میز خدمت در اختیار مراجعان قرار بگیرد و جز 
در مــوارد اجتناب ناپذیر و ضــروری، به مراجعه 
و حضور مردم در ادارات تا اطلاع ثانوی نیازی 

نباشد.

 کارایی »کارا« صدای 
دولتی ها را هم درآورد

یک مقام مسئول دولتی در پاسخ به گلایه ها 
و اعتراضات برخی تشکل ها و اصناف دربــاره 
آسیب  هــای  بنگاه  به  تسهیلات  اعطای  نحوه 
دیده از ویروس کرونا توسط سامانه کارا، ضمن 
تایید بخشی از این مشکلات، اعــلام کــرده که 
همچنان مذاکرات با بانک مرکزی برای رعایت 
دستورالعمل هــای ابلاغی در خصوص نحوه 
دریافت وثیقه و دیگر اقدامات اداری از سوی 
بانک ها ادامه دارد اما در عین حال، نبود وحدت 
رویه و اعمال سلیقه در برخی شعب بانک ها قابل 

مشاهده است.

سردار کوثری: اکبر گنجی یک 
روز هم به جبهه نرفته است 

سردار کوثری در واکنش به سخنان اکبر گنجی 
در مستند اخیر بی بی سی گفت که او یک روز 
هم به جبهه نرفته است. سردارمحمد اسماعیل 
کوثری در واکنش به مستند بی بی سی و برخی 
اظهارنظرها در خصوص دوران جنگ، با اشاره 
به این که اختلاف نظر بین فرماندهان جنگ نه 
تنها یک امر طبیعی بوده بلکه باعث رشد هم می 
شده است، از کسانی گفت که در آن مقطع »عناد« 
داشتند: »اکبر گنجی آدم خود فروخته ای بود، 
در سپاه تهران هم بــود... اما یک روز هم جبهه 
نرفته است. او فقط می خواست تفرقه بیندازد 
... سال 65 که گفتند بیا برو جبهه، گفت می 
خواهد درس بخواند. گفتند ، حالا که همه درس 
را تعطیل کرده اند و رفته اند جنگ تو می خواهی 
درس بخوانی ؟ ...بعدش رفت نامه از وزارت 
ارشاد گرفت و مامور شد به آن جا و بعد هم رایزن 
فرهنگی در ترکیه شد و یک کاری کرد که آن جا 

هم او را گرفتند و آخر هم رفت پناهنده شد.«

رئیس سازمان پدافند غیرعامل: 

ایران قدرت بازدارندگی حملات سایبری را دارد 
رئیس سازمان پدافند غیرعامل، با اشاره به 
توانمندی ساختار دفاعی  کشورمان اعلام 
کرد که ایــران قــدرت بازدارندگی حملات 
سایبری علیه کشور را دارد. به گزارش ایسنا، 
ســردار غلامرضا جلالی  با بیان تهدیدات 
سایبری علیه زیرساخت های کشور اظهار 
کرد: »ما تجاربی در این خصوص مثل حملات 
سایبری استاکس نت به تاسیسات هسته ای 
را داریم و معتقدیم  یک لایه جنگ سایبری 
ایجاد شده که تلاش دارد تا زیرساخت های 
حیاتی ما را تحت تاثیر قــرار دهد که البته 

تاکنون ناکام بوده است.« جلالی در همین 
ــوم حملات  ــزود: »در سطح س خصوص افـ
سایبری در یک سال گذشته مورد قابل توجه 
و اثبات شده ای گــزارش نشده است. البته 
سایبری  ــاع  دف ساختارهای  خوشبختانه 
کشور ما در سطح قابل قبولی از نظر قدرت 
بازدارندگی قرار دارند که می توانند چنین 
خنثی  و  کنترل  شــنــاســایــی،  را  حملاتی 
غیرعامل  پدافند  ســازمــان  رئیس  کنند.« 
در بخش دیگری از سخنان خــود با اشــاره 
موضوع اینترنت ملی اظهار کرد: »شبکه ملی 

اطلاعات شبکه ای در کنار اینترنت است و 
حتی می تواند به افزایش سرعت استفاده 
از اینترنت جهانی منجر شود، چنان که در 
بسیاری از کشورها از جمله کــره جنوبی، 
چین، سنگاپور و... این مسئله دیــده شده 
است.« وی با تاکید بر این که ما معتقدیم باید 
حکمرانی ملی خــود را در فضای سایبری 
اعمال کنیم، ادامه داد: »شبکه ملی اطلاعات 
یکی از ارکان حیاتی این حکمرانی به حساب 
ــد. البته ایــن موضوع صرفا به ایــران  می آی
خلاصه نمی شود و بسیاری از کشورها حتی 
کشورهای اروپایی به سلطه آمریکا بر فضای 
ــد و تجارب موفقی در  سایبری انتقاد دارن
جهان وجود دارد که می تواند سلطه آمریکا را 

بر فضای سایبری کاهش دهد.«


